



## ທະນາຄານທຸລະກິດດໍາເນີນທຸລະກິດບິນພື້ນຖານຄວາມສ່ຽງຫຼາຍດ້ານ



ທຸລະກິດທະນາຄານ ຫຼາຍຄົນຄິດວ່າເປັນທຸລະກິດທີ່ສະດວກສະບາຍ ແລະ ມີກໍາໄລດີ ເນື່ອງຈາກເປັນທຸລະກິດທີ່ຕິດພັນກັບເລື່ອງເງິນຄໍາ ແລະ ແນວທາງນະໂຍບາຍຂອງພັກ-ລັດ ກໍ່ສິ່ງເສີມໃຫ້ມີການລົງທຶນໃນທຸລະກິດດ້ານດັ່ງກ່າວ ສັງເກດໄດ້ຈາກການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງຈໍານວນທະນາຄານທຸລະກິດ ຊຶ່ງໃນປັດຈຸບັນແມ່ນມີ 40 ກວ່າແຫ່ງ. ແຕ່ບັນດາທ່ານຮູ້ບໍ່ວ່າໃນການດໍາເນີນທຸລະກິດຕົວຈິງແລ້ວ ແມ່ນແຕກຕ່າງຈາກທີ່ພວກເຮົາຄິດຫຼາຍເພາະທຸລະກິດດ້ານທະນາຄານ ນອກຈາກຈະຕ້ອງໄດ້ປະຕິບັດຕາມລະບຽບກົດໝາຍທົ່ວໄປຂອງການດໍາເນີນທຸລະກິດແລ້ວ ຍັງຕ້ອງປະຕິບັດຕາມລະບຽບການສະເພາະທີ່ທະນາຄານແຫ່ງ ສປປ ລາວ ວາງອອກຢ່າງເຂັ້ມງວດ ພ້ອມນີ້, ທຸລະກິດທະນາຄານເປັນທຸລະກິດໜຶ່ງທີ່ຕ້ອງພົບພໍ້ກັບຄວາມສ່ຽງຢູ່ຕະຫຼອດເວລາ ຊຶ່ງໃນບົດຄວາມສະບັບນີ້ ແມ່ນຈະມານໍາສະເໜີໃຫ້ທ່ານຜູ້ອ່ານໄດ້ຮັບຮູ້ເຖິງບັນດາຄວາມສ່ຽງ ທີ່ທະນາຄານທຸລະກິດຕ້ອງໄດ້ປະເຊີນ ແລະ ຮັບມື.

ການດຳເນີນທຸລະກິດທະນາຄານ ແມ່ນຖືກອ້ອມຮອບໄປດ້ວຍນາໆຄວາມສ່ຽງທີ່ແຕກຕ່າງກັນ ຊຶ່ງທະນາຄານ ທຸລະກິດບໍ່ອາດຫລີກລ້ຽງໄດ້ ເຊັ່ນ: (1) ຄວາມສ່ຽງດ້ານສິນເຊື້ອ (ເມື່ອປ່ອຍສິນເຊື້ອໄປແລ້ວ ບໍ່ສາມາດເກັບກູ້ເງິນຄືນ ທັງຕົ້ນທຶນ ແລະ ດອກເບ້ຍຈາກລູກຄ້າດ້ວຍເຫດຜົນນາໆປະການກໍເປັນໄດ້), (2) ຄວາມສ່ຽງດ້ານການດຳເນີນງານ (ມັກເກີດຂຶ້ນເມື່ອ ການປະກອບບຸກຄະລາກອນຂອງທະນາຄານແຕ່ພະນັກງານໃໝ່ນັ້ນຂາດປະສົບການ, ຄວາມຮູ້ ຫຼື ຄວາມສາມາດ ຊຶ່ງອາດເຮັດໃຫ້ການປະຕິບັດງານບໍ່ໄດ້ຕາມທີ່ຕັ້ງເປົ້າໄວ້ ຫຼື ຄວາມສຽງປະເພດນີ້ມັກເກີດຈາກການ ປະຕິບັດໜ້າທີ່ຂອງພະນັກງານ...), ແລະ (3) ຄວາມສ່ຽງດ້ານຕະຫຼາດ (ໃນກໍລະນີທີ່ ທະນາຄານ ປ່ອຍກູ້ລົງເລີກດ້ານ ໃດດ້ານໜຶ່ງຫຼາຍເກີນໄປ ຖ້າດ້ານທີ່ຖືກປ່ອຍກູ້ໄປນັ້ນເກີດມີບັນຫາ ກໍສາມາດສົ່ງຜົນກະທົບກັບມາຫາທະນາຄານໄດ້ ແລະ ສ້າງຜົນເສຍໃຫ້ແກ່ທະນາຄານ ຫຼື ເຮັດໃຫ້ຂາດທຶນໃນປີນັ້ນກໍເປັນໄດ້). ນອກຈາກ 3 ປະເພດຄວາມສ່ຽງຫລັກ ແລ້ວ ກໍມີຄວາມສ່ຽງປະເພດອື່ນ ເປັນຕົ້ນ: ຄວາມສ່ຽງດ້ານອັດຕາແລກປ່ຽນ, ດ້ານຊື່ສຽງ, ຄວາມສ່ຽງດ້ານສະພາບຄ່ອງ.

ໂດຍວິທີການຮັບມືກັບຄວາມສ່ຽງເຫຼົ່ານັ້ນ ກໍຂຶ້ນກັບກິນລະຍຸດ ແລະ ວິທີການຂອງແຕ່ລະທະນາຄານ ຊຶ່ງທົ່ວ ໄປແລ້ວ ເພື່ອຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງນັ້ນ ແມ່ນມັກນຳໃຊ້ຫຼັກການການຊອກຮູ້ສາເຫດ ຫຼື ແຫລ່ງຂອງຄວາມສ່ຽງ ໄດ້ແກ່: 1) ຊອກຫາທີ່ມາຂອງຄວາມສ່ຽງຢ່າງຖືກຕ້ອງ ແລະ ຊັດເຈນ; 2) ຄວາມສ່ຽງນີ້ເກີດຂຶ້ນໄດ້ແນວໃດ; 3) ມັນສາມາດສ້າງ ຄວາມເສັຍຫາຍສ່ຳໃດ. ດ້ວຍວິທີການດັ່ງກ່າວນີ້ ກໍອາດສາມາດບໍລິຫານຄວາມສ່ຽງໄດ້ດີກໍເປັນໄດ້.

ນອກຈາກບັນດາຄວາມສ່ຽງທີ່ກ່າວມາແລ້ວກໍມີຄວາມສ່ຽງປະເພດອື່ນໆ ທີ່ທະນາຄານທຸລະກິດແຕ່ລະແຫ່ງ ອາດຈະໄດ້ພົບ ແລະ ມີຄວາມລະມັດລະວັງ ເພາະຖ້າມີຄວາມຜິດພາດເກີດຂຶ້ນແລ້ວ ສິ່ງຕາມມາຄືຜົນເສຍຫາຍບໍ່ຫຼາຍກໍ ໜ້ອຍ. ສະນັ້ນ ສາມາດກ່າວໄດ້ວ່າ ການດຳເນີນທຸລະກິດດ້ານທະນາຄານ ກໍບໍ່ໄດ້ເປັນສິ່ງສະດວກງ່າຍດາຍກວ່າການດຳ ເນີນທຸລະກິດປະເພດອື່ນ ແຕ່ມີອຸປະສັກນາໆປະການ ໂດຍສະເພາະແມ່ນເລື່ອງຄວາມສ່ຽງທີ່ຕ້ອງໄດ້ ປະເຊີນ ແລະ ບໍ່ ສາມາດລີກເວັ້ນໄດ້.

*ໂດຍ: ທອງຈັນ ສຸກສະກຸນ, ກົມນິຕິກຳ ທຫລ*

## **ຢູ່ເມືອງລາວໃຊ້ເງິນກີບລາວ**

